
Sprawozdanie stenograficzne
*

z rozpraw

g a l icy jsk ieg o  Sejm u krajowego,

3. posiedzenie 5. sesyi IV. peryodu Sejmu galicyjskiego
z dnia 6. "W rześnia 1882.

Treść: Urlopy pp. Stadnickiemu Edwardowi i Władysławowi Koziebrodzkiemu. — Ukonstytuowanie się ko- 
misyi lustracyjnej, prawniczej i administracyjnej. — Uchwalenie przystępu posłom na posiedzenia ko
misyjne. — Wniosek p. Mieczysława Reja o zmianę sposobu piętnowania bydła rogatego. —\Spis pe- 
tycyj. — Pierwsze czytanie przedłożenia rządowego z projektem ustawy co do równego rozkładu i 
ulżenia ciężaru kwaterunku wojska, i przekazanie do komisyi administracyjnej. — Pierwsze czytanie 
przedłożenia Wydziału krajowego w przedmiocie zalesienia wydm piasczystych w powiatach Jaworow
skim i Mościskim, i przekazanie do komisyi kultury krajowej. — Pierwsze czytanie przedłożenia Wydziału 
krajowego z projektem ustawy budowniczej dla miasta Lwowa, i przekazanie do komisyi administra
cyjnej. — Sprawozdanie Wydziału krajowego w przedmiocie wydzielenia kolonii niemieckiej ze związku 
gminy Dobrzanicy. — Uchwały względem traktowania w krótkiej drodze wniosków na przyzwolenie 
dodatków gminnych i opłat konsumcyjnych z wyjątkiem spraw dotyczących wydzielenia ze związku 
gminnego. — Wybór komisyi k u l t u r y  k r a j o w e j  (z 13. członków) i p e t y c y j n e j  (z 25. członków).— 
Wynik głosowania. — Wniosek p. Chełmeckiego w sprawie uregulowania kongruy. — Wniosek p. Jana 
Stadnickiego w sprawie regulacyi rzek. — Zapowiedź 4. posiedzenia.

Początek posiedzenia o godzinie 11. m inut 39.
Przewodniczący: JW. dr. Mikołaj Zyblikie-

wicz, M arszałek krajowy.
Ze strony Rządu: JW . Filip Zaleski, Wice- 

prezydent Namiestnictwa.
Sekre tarze: Alfons Czajkowski, Józef Jasiński, 

Jan  hr. Stadnicki i Turzański.
Obecnych posłów 92.
JW . M a r s z a ł e k .  Sejm w komplecie, po

siedzenie otwarte.

Przeciw protokołowi z pierwszego posiedze
nia nie wniesiono zarzutu, jest więc przyjęty. Pro
tokół z drugiego posiedzenia złożony został do 
przejrzenia pp. posłom w kancelaryi sejmowej.

Podaję do wiadomości Wysokiej Izby, że u- 
dzieliłem urlopu siedmio-dniowego p. Edwardowi 
Stadnickiemu. P. W ładysław Koziebrodzki prosi o 
urlop na czas nieograniczony. Udzielenie takiego 
urlopu nie jest w mojej kompetencyi, proszę więc, 
kto się zgadza, aby p. Władysławowi Koziebrodz-
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kiem a udzielić urlopu na czas nieograniczony, ze - 1  

chce rękę podnieść. (Większość.) Urlop udzielony.
Dotąd ukonstytuowały się następujące ko- 

misye. O ukonstysuowaniu się komisyi budżetowej 
ogłosiłem w czoraj; komisya lustracyjna obrała 
przewodniczącym ks. biskupa Isakowicza, zastępcą 
p. Jasińskiego F ranciszka, sekretarzem p. Weso
łowskiego ; komisya prawnicza obrała przewodni
czącym p. Bazylego Kowalskiego, zastępcą p. Waj- 
g arta , sekretarzem  p. Zatorskiego; komisya admi
nistracyjna obrała przewodniczącym JE . p. G ro
cholskiego, zastępcą p. Bartmańskiego, sekretarzem  
p. dr. Madejskiego. Inne komisye jeszcze się nie 
ukonstytuowały dla braku kom pletu, upraszam  
więc te komisye, by jak najprędzej zechciały się 
ukonstytuować.

P. A n t o n i e w i c z .  Proszu o hołos.
JW . M a r s z a ł e k .  P. Antoniewicz ma głos.
P. A n t o n i e w i c z .  Proszu i wnoszu, aby po 

dawnomu zwyczaju i w teperisznoj sesyi wilnyj 
był wstup posłam na obrady poodynokych komisyj. 
Je  to netilko sprawedływo, ałe duże korystno, bo 
posły, kotoryi chotiat sia łutsze poinformowaty zi 
sprawamy komisyj, łeksze sia poinformujut i 
debaty w pownim Sojmi ne budut potom tak  doł- 
hyji. Dlatoho proszu tak o ż , aby świtlijszyj m ar- 
szałok zarjady ł, abyśmo znały, w jakom czasi i 
w kotoroj sali poodynoki komisyji schodiat sia i ob- 
radow aty  budut.

JW . M a r s z a ł e k .  Względem których komi
syi stawia poseł swój wniosek.

P. A n t o n i e w i c z .  Jabym hadał dla wsich 
komisyj.

JW . M a r s z a ł e k .  Aby każdemu posłowi 
wolny był wstęp do obrad każdej komisyi, to może 
się stać tylko za zezwoleniem i uchwałą Wysokiej 
Izby. Rozprawa nad tem otwarta. Czy nikt głosu 
nie żąda? (Nikt.) Rozprawa zamknięta. Kto się 
z tem  zgadza, aby każdemu posłowi wolny był 
wstęp na obrady wszystkich komisyj, zechce rękę 
podnieść. (Większość). Wniosek ten jest przyjęty.

Do laski złożono wniosek następującej treści, 
który odczyta p. sekretarz.

Sekretarz p. J a s i ń s k i  (czy ta:) 
W n i o s e k .

W wykonaniu ustawy z dnia 29. Lutego 
1880 r. (N. 37 Dz. u. p.) mającej zapobiedz sze
rzeniu się i zawleczeniu księgosuszu, postanowiło 
Wys. c. k. Ministerstwo spraw wewnętrznych wraz 
z Ministerstwem handlu, rolnictwa i sprawiedli- 
wiedliwości z §. 9. rozp. z dnia 12. Kwietnia 1880

(N. 38 dz. p. p.) iż piętnowanie bydła rogatego 
w pasie granicznym za okolicę niebezpieczną uzna
nym , ma się odbywać przez wypalenie znaków 
przepisanych na lewej zadniej łopatce.

Zważywszy, że podobne piętnowanie bydła 
jest bardzo dla takowego szkodliwem, gdyż często 
zdarzają się wypadki, że krowy cielne porzucają 
po piętnow aniu, zaś w każdym razie po takowym 
zmniejsza się znacznie i przez czas dłuższy doj- 
ność krów ;

zważywszy, że przez piętnowanie często po
wtarzane, bydło dawniej najłagodniejsze, dziczeje 
i staje się niebezpiecznem, a samo kaleczenie zwie
rzęcia jest bezpotrzebną srogością;

zważywszy w końcu, że cała ludność rolnicza 
zamieszkała w pasie granicznym jednym głosem 
domaga się zniesienia dotychczasowego szkodli
wego a barbarzyńskiego sposobu znaczenia bydła; 

Wysoki Sejm uchwalić raczy:
Wzywa się c. k. R ząd , aby wydał jak  n a j

spieszniej rozporządzenie zmieniające dotychcza
sowy sposób znaczenia bydła rozpalonem żelazem 
na lewej zadniej łopatce, a zastąpić takowe wy
paleniem znaków na rogach, zaś w przypadku 
braku tychże zawieszaniem na szyi bydlęcia plomby 
na mocnym sznurze lub łańcuchu.

Wnioskodawca 
Mieczysław Rey.

J. Popiel, Spławiński, M as, Franciszek J a 
siński, Buchwald, G arbaczyński, H. Czajkowski, 
Wodziński, Wojciech Dzieduszycki, Gedel, K itrys, 
Piłat, Towarnicki, Matkowski, Roźankowski, Sole
cki, Kupczyński, Sylwester Sembratowicz, Wohl- 
farth, Józef Jasiński, Golejewski, Fedorowicz, Ko- 
ziebiodzki. T. Dzieduszycki, A. Czajkewski, Do
brzyński.

JW . M a r s z a ł e k .  Wniosek ten polecę wy
drukować i postąpię z nim podług regulaminu. 
Proszę odczytać spis petycyi.

Sekretarz p. J a s i ń s k i  Józef (czyta:)

Spis petycyi 
wniesionych do Wysokiego Sejmu po dzień 

6. Września 1882.
21. Zakład sióstr miłosierdzia w Bursztynie, przez 

p. Buchwalda o subwencyę na rok 1883 — 
do komisyi budżetowej.

22. Kraczyło Antoni Karol protokolista W ydziału 
krajowego, przez p. Smolkę o wliczenie sze
ściu la t służby prowizorycznej do la t e ta to 
w ych— do komisyi petycyjnej.
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23. Wydział powiatowy Kossów, przez p. Zale
skiego o subwencyę na rekonstrukcyę dróg 
powiatowych — do komisyi drogowej.

24. Gmina Halicz koło Podhajec przez p. Madej
skiego o zbadanie pretensyi przysiółka Ho
lendry do tłoki gminnej w Haliczu — do ko
misyi petycyjnej.

25. Flasiński Franciszek i W erner Franciszek stali 
pisarze szpitala Krakowskiego przez p. Smolkę 
o podwyższenie płacy — do komisyi budże
towej.

26. Adolfina Głowacka sierota po dyrektorze szkół, 
przez p. Jocza o stały dar z łaski — do ko
misyi budżetowej.

27. Wydział powiatowy w Starem m ieście, przez 
p. M. Popiela w kwestyi przymusowego ubez
pieczenia budynków włościańskich — do ko
misy administracyjnej.

28. Wydział powiatowy w Samborze, przez p. M. 
Popiela petycjonuje w sprawie jak powyżej—

_ do komisyi administracyjnej.
29/ Obywatela m iasta Śniatyna, przez p. Karzyń- 

skiego o reformę ustaw szkolnych — do ko
misyi edukacyjnej.

30. Towarzystwo pedagogiczne w Jaśle, przez p. 
Buchwalda w samej sprawie — do komi
syi edukacyjnej.

31. Tadeusz Krawiec1 nauczyciel, przez p. Wo
dzińskiego o zaliczkę na płacę w kwocie 
200 zł. — do komisyi petycyjnej.

32. Bazyli Lewicki nauczyciel, przez p. Ohry- 
mowicza o zapomogę — do komisyi petycyjnej.

33. Marya Horakowska, przez p. Merunowicza o 
zapomogę — do komisyi petycyjnej.

34. Stanisław Winnicki nauczyciel, przez p. Sa- 
wczyńskiego o zapomogę — do komisyi pe-

^ cyjn ej.
35rN auczyciele i nauczycielki w Łańcucie, przez 

“ p. Scipio o podwyższenie płac — do komisyi 
edukacyjnej.

36. Klasztor panien Klarysek w Starym  Sączu, 
przez p. Gedla o subwencyę na utrzymanie 
szkoły żeńskiej — do komisyi budżetowej.

37. Grabowicz Karol Dr., przez p. Spławińskiego 
o em eryturę — do komisyi budżetowej.

38. Obszar Dworski w Charzewicach dla Jastko
wie, przez p. J. Jasińskiego protestuje prze
ciw zamierzonej zmianie terytoryalnej gminy 
Jastkowie — do komisyi administracyjnej.

39. Gmina Jastkowice, przez p. Jasińskiego jak 
wyżej — do komisyi administracyjnej.

40.1 Jerzy Harbut profesor gimnazyalny, przez p. 
Antoniewicza o zakładanie kas oszczędności
i warstatów szkolnych, do komisyi edukacyjnej
P. A n t o n i e w i c z .  Proszu o hołos.
JW . M a r s z a ł e k .  P. Antonowicz ma głos.
P. A n t o n i e w i c z .  Nyni moi panowe wsi 

iasno wydymo, że nasz k ra j, chotiaj rilnyczyj, ne 
daśt sia podwyhnuty z nużdy, w kotoruju z każdym 
dniem bilsze popadaje, czerez samyji wże rilnycziji 
zawedenja. Na toje potreba inakszych sredstw, 
a to włastywo pidnesenia prom ysłu, jesły ne 
fabrycznoho, to chotiaj po krajnoj miri domowoho.
Własno tu  peredkładaju wnesenje, kotoroje wyska- 
zuje nam pewny i dorohy, kotoryi do toho wedut.
Je  to petycya profesora Harwota w sprawi zakła- 
danja szczadnyć i warsztatiw szkiinych. Projekt 
toj pryniatyj buł w kraju i po za hranyceju duże 
sympatyczno. Dla toho proszu Wysokuju Pałatu, 
aby chotiła sia toju sprawoju jak  najhoriaozijsze 
zaniaty; w toj ciły je taja petycja rozdana wsim 
człenam Wys. Sojmu i wnoszu, aby petycju tuju, 
kotora może buty traktow ana w zwiazy z reformoju 
szkił narodnych, poruczyty komisyi edukacyjnoj.

JW . M a r s z a ł e k .  Czy żąda kto jeszcze 
głosu. (Nikt). Gdy nikt głosu nie żąda, rozprawa 
zamknięta. P. Antoniewicz uczynił wniosek, aby 
tę ostatnią petycyę odesłać do komisyi edukacyjnej.
Kto się z tym wnioskiem zgadza, zechce rękę 
podnieść. (Większość.) Wniosek jest przyjęty.

Przystępujemy do porządku dziennego.
Pierwsze czytanie przedłożenia rządowego z pro- Ob. A l. 2 
jektem  ustawy co do równego rozkładu i ulżenia 
ciężaru kwaterunku wojska.

Sekretarz p. J a s i ń s k i .  Proszę o głos.
JW . M a r s z a ł e k  P. Jasiński ma głos.
Sekretarz p. J a s i ń s k i .  Wnoszę o odesłanie 

tego przedłożenia rządowego do komisyi admini
stracyjnej,

JW . M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta. Kto się z tym wnioskiem 
zgadza, zechce rękę podnieść. (Większość.) Wniosek 
jest przyjęty.

Przystępujemy do drugiego punktu porządku 
dziennego. Pierwsze czytanie przedłożenia Wydziału 
krajowego w przedmiocie zalesienia wydm pia- q |j ^  2J 
szczystych w powiatach Jaworowskim i Mościskim. 
Sprawozdawca p. Wereszczyński m a głos.



24 3. Posiedzenie z dnia 6. Września 1882.

Sprawozdawcap. W e r e s z c z y ń s k i .  Wnoszę, 
ażeby to przedłożenie odesłać do komisyi kultury 
krajowej

JW. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta. Jest wniosek, by to przedło
żenie odesłać do komisyi kultury krajowej. Kto 
się z tym wnioskiem zgadza, zechce rękę podnieść. 
(Większość.) Wniosek jest przyjęty.

Przystępujemy do następującego punktu po
rządku dziennego.

Pierwsze czytanie przedłożenia W ydziału
b. Al. 23. krajowego z projektem ustawy budowniczej dla 

m iasta Lwowa. Sprawozdawca p. Smolka ma głos.
Sprawozdawca p. S m o l k a .  Co do formal

nego traktowania tego przedłożenia, wnoszę, ażeby 
go odesłać do komisyi administracyjnej.

JW. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta. Jest wniosek odesłania tego 
przedłożenia do komisyi administracyjnej. Kto się 
z tym wnioskiem zgadza, zechce rękę podnieść. 
(Większość.) Wniosek jest przyjęty.

Przystępujemy do następującego punktu po
rządku dziennego. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie wydzielenia kolonji niemieckiej 
ze związku gminy Dobrzanicy. Sprawozdawca p. 
Smolka ma głos.

Sprawozdawca p. S m o l k a .  Zanim przystąpię 
do przedstawienia tego przedmiotu Wysokiej Izbie, 
wnoszę z upoważnienia Wydziału krajowego, ażeby 
sprawy odnoszące się do wydzielenia ze związku 
g m in , następnie sprawy dotyczące przyzwolenia 
dodatków do podatków bezpośrednich i podatku 
konsumcyjnego tudzież przedmiotów odnoszących 
się do opłat od gorących napojów propinacyjnych, 
jak to się praktykowało podczas ostatnich sesyj 
sejmowych, mogły być z pominięciem wszelkich 
formalności a mianowicie z ominięciem druko
wania przedstawiane Wysokiej Izbie, z tern jedna
kowoż zastrzeżeniem , że te przedmioty zawsze 
wykazywane będą na porządku dziennym, i akta 
dotyczącej sprawy znajdywać się będą w kancelaryi 
sejmowej ażeby każdy z posłów, którego bliżej 
jaka sprawa interesuje, o stanie tejże poinformować 
się mógł. Czynięwięc wniosek, ażeby przedmioty te 
traktowane być mogły podobnie jak na ostatniej 
sesyi sejmowej.

P. S p ł a w i ń s k i .  Proszę o głos.
JW . M a r s z a ł e k .  Poseł Spławiński ma

głos.

P. S p ł a w i ń s k i .  Co się tyczy innych spraw, 
nie mam nic do zarzucenia, jednakowoż co się ty 
czy spraw rozdzielania gmin i wydzielania osad 
ze związku gmin, to są te sprawy zanadto ważne, 
ażeby bez poprzedniego wydrukowania i rozdania 
posłom traktowane być mogły. Nie pamiętam i 
nie wiem, czy i te sprawy były podczas poprzednich 
sesyi z pominięciem wszelkich formalności trak to
wane, ale przypominam sobie, że wniosek względem 
rozdziału gminy Biecza był traktowany tak, jak 
każde inne przedłożenie, Wnoszę więc, ażeby sprawy 
wydzielenia ze związku gmin były regulaminowo 
traktowane.

JW. M a r s z a ł e k .  Czy żąda kto jeszcze 
głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu nie żąda, rozprawa 
zamknięta. Pan sprawozdawca m a głos.

Sprawozdawca p. S m o l k a .  Niektóre sprawy
0 rozdzielenie gmin jak właśnie ta  dotycząca gminy 
Biecza — ponieważ były zawiłe — i ważniejsze 
traktowano regulaminowo, inne zaś sprawy mniej
szej wagi, gdzie żadne wątpliwości nie zachodziły, 
były przedstawiane ustnie. Naturalnie od Wyso
kiej Izby zależy, o ile zechce zastosować się do 
mego wniosku lub nie.

JW . M a r s z a ł e k .  Przystępujemy do głoso- 
sowania: P. Spławiński wnosi, ażeby sprawozdania 
W ydziału krajowego dotyczące wydzielenia ze 
związku gmin były drukiem ogłaszane i rozdawane,

1 zanim będą przychodzić pod rozprawy W. Izby, 
zgadza się zaś na wniosek Wydziału krajowego 
względem skróconego traktowania spraw dotyczą
cych przyzwolenia na dodatki gminne i na opłaty 
konsumcyjne. Kto się z tym wnioskiem zgadza, 
zechce rękę podnieść. (Większość.) Wniosek jest
przyjęty-

Sprawozdawca p. S m o l k a .  Wskutek zapa
dłej właśnie uchwały Wysokiej Izby przedmiot ten 
spada z porządku dziennego i będzie regulaminowo 
traktowany.

JW. M a r s z a ł e k .  Z porządku dziennego 
następuje wybór Komisyi kultury krajowej z 13tu 
członków. Na skrutatorów zapraszam posłów Olej
nika, F ruchtm ana, Antoniewicza, Romanowicza, 
Goldmanna, Dzieduszyckiego Wojciecha i Wolfarta. 
Proszę panów skrutatorów odbierać kartki. (Po 
zebraniu kartek).

Proszę się wstrzymać ze skrutynium, zanim 
wybór do drugiej Komisyi będzie dokonany. Tym
czasem przystąpimy do wyboru Komisyi petycyj
nej, złożonej z 25 członków. Do skrutynium za
praszam posłów: Popiela Jan a , Onyszkiewicza,
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Dobrzańskiego, Lenartow icza, Kułaczkowskiego, 
Merunowicza i Scipiona. (Po zebraniu kartek). 
Proszę pp. skrutatorów zająć się teraz skrutynium 
obu wyborów, a tymczasem zawieszam posiedzenie. 
(Po przerwie).

Proszę p. skrutatorów o sprawozdania z wy
borów Komisyi. P. Fruchtm ann ma głos.

Sprawozdawca p. F r u c h t m a n n  (z trybuny 
czyta). Do Komisyi kultury krajowej głosowało 
ogółem posłów 84 —• absolutna większość 43. 
Otrzymali głosów pp. Abrabamowicz 84, Czarto
ryski 84, Gorayski 84, Gross 84, Sanguszko 84, 
Szumańczowski 84, Wodzicki Ludwik 84, Pola- 
nowski 83, Korytowski 82, Jędrzejowicz Edward 
81, Tarnowski Jan  80, Merunowicz 47, Zamoyski 
Stefan 44. Reszta głosów rozstrzelona.

JW . M a r s z a ł e k .  Komisya kultury krajowej 
wybrana. Proszę p. Merunowicza ogłosić wynik 
głosowania do Komisyi petycyjnej.

Sprawozdawca p. M e r u n o w i c z  (z trybuny 
czy ta ):

Do Komisyi petycyjnej głosowało posłów ogó
łem 82, absolutna większość 42. Jednomyślnie wy
brani zostali: Czajkowski Hipolit, Czajkowski Jan, 
Dobrzyński, Garbaczyński, Golejewski, ks. Kitrys, 
ks. Kowalski, Lenartowicz, Łazarski, Łukasiewicz 
Aleksander, Pławicki, Popiel Michał, ks. Sawa, Si
mon, Tyszkiewicz, Dydyński, Wodziński, Wolański 
Erazm, Milieski Alfred, Zborowski. Absolutną wię
kszością głosów wybrani zo sta li: Kuczkowski 79 
głosam i, Gedel 78, Obrymowicz 77, Wernicki 75, 
Rozwadowski B. 68. Reszta głosów rozstrzelona.

JW . M a r s z a ł e k .  Komisya petycyjna wy
brana. Porządek dzienny dzisiejszego posiedzenia 
wyczerpany. Złożone zostały do laski m arszał
kowskiej jeszcze dwa wnioski, które p. sekretarz 
zechce odczytać.

Sekretarz p. J a s i ń s k i  (czyta):
Wniosek.

Zważywszy: że duchowieństwo katolickie na
szego kraju  i reszty krajów koronnych już od lat 
wielu nadarem nie oczekuje unormowania kongrny 
w drodze ustawodawczej;

zważywszy, że unormowanie to w ścisłem 
zostaje związku z ustawą konkurencyi wymaga
jącej koniecznej reformy, która jednak) acz poru
szona w tej Wysokiej Izbie na zeszłorocznej sesyi, 
z braku podstawy kongrualnej, przeprowadzoną 
być nie może;

zważywszy, że nowe opodatkowanie Beneficiów 
również od uregulowania kongruy zależeć będzie;

zważywszy wreszcie, że Wysoki Sejm już 
w roku 1876 uchwalił był rezolucyę do Wysokiego 
Rządu w tym przedmiocie;

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wzywa się powtórnie c. k. Rząd o poczy

nienie stosownych kroków w celu przyspieszenia 
uregulowania kongruy dla duchowieństwa kato
lickiego.

Lwów dnia 6. Września 1882.
Wnioskodawca 
ks. Chełmecki 

ks. Solecki biskup, ks. Isakowicz arcybiskup, Syl
wester Sembratowicz, Franciszek Jasiński, Buch
wald, Dobrzyński, Dr. Antoniewicz, Bazyli Kowal
ski , M. K orzyński, ks. Jan  K itrys, Dobrzański, 
Garbaczyński, Gedel, Ks. Kowalski, Pławicki, Spła- 

wiński, Merunowicz, Janko, Rożankowski.
JW . M a r s z a ł e k .  Proszę odczytać drugi 

wniosek.
Sekretarz p. J a s i ń s k i  (czy ta):

Wniosek.
Świeże k lęski, które kraj nasz nawiedziły, 

są nowym dowodem, do jakiego stopnia słusznem 
jest pragnienie, by wody galicyjskie uporządko
wane i w sposób dzisiejszym ekonomicznym wa
runkom i potrzebom odpowiedni i uregulowane zo
stały. Memoryał przez delegacyę polską w Wiedniu 
pod koniec ubiegłej sesyi Rady państwa M inister
stwu wręczony wyraża żądanie, jakie kraj co do 
pomocy państwowej w tym względzie stawia. Ale 
i udział funduszów krajowych jes t przy regulacyi 
rzek galicyjskich za spławne dotąd nie uznanych, 
koniecznością, gdyż jak  z jednej strony państwo 
ma prawo wymagać, by kraj ofiary do urzeczywi
stnienia wielkiego tego zadania poniósł, tak  z d ru 
giej strony, kraj dostarczając do dzieła regulacyi 
rzek środków pieniężnych, zapewni sobie wpływ 
przy wykonaniu robót regulacyjnych, bez którego 
uporządkowanie wód nie mogłoby być ani skute- 
cznem ani zupełnem.

Z tych przeto powodów Wysoki Sejm raczy 
uchwalić następującą rezolucyę i powziąć nastę
pującą uchwałę :

Rezolucya.
Sejm wzywa c. k. Rząd, aby w myśl memo- 

ryału  przez delegacyę polską w Wiedniu Wys.
c. k. Ministerstwu przedłożonego, sprawę regulacyi 
rzek galicyjskich pod najpilniejszą wziął uwagę i 
postarał się w drodze ustawodawczej o fundusze, 
któreby zapewniły systematyczne uporządkowanie
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rzek i wód galicyjskich w przeciągu pewnego okresu 
la t z góry oznaczyć się mającego.

Uchwała.
Sejm uznając już dziś w zasadzie potrzebę 

przyczynienia się z funduszu krajowego corocznymi 
zasiłkami w wysokości 83%  do regulaeyi rzek za 
spławne dotąd nie uznanych, poleca Wydziałowi 
krajowemu, aby rokowania z c. k. Rządem co do 
kwoty corocznie na ten cel przeznaczyć się m a
jącej i co do wpływu organów autonomicznych na 
wykonanie robót regulacyjnych przeprowadził, a 
sprawozdanie o tych rokowaniach wraz z odpo- j 
wiednimi wnioskami na najbliższej sesyi Wysokiemu 
Sejmowi przedłożył. Wnioskodawca

Jan  Stadnicki, 
Zamojski, Scipio, A. Dobrzyński, Ks. Kitrys, Ks. 
Buchwald, J. Tarnowski, Franciszek Jasiński, Rey, 
W. Dzieduszycki, J. Popiel, Tadeusz Dzieduszycki, 
Roman Michałowski, Piłat, L. Wodzicki, Dydyński 
Rapoport, Józef Jasiński, A. G orayski, A. Czay- 

kowski.

JW . M a r s z a ł e k .  Wnioski te są dostate
cznie podpisami poparte, postąpi się z nimi według 
regulaminu.

Następne posiedzenie w poniedziałek o godz. 
11. przed południem. Porządku przyszłego posie
dzenia nie podaję, zostanie on pp. posłom przed 
posiedzeniem rozesłany.

Mam zaszczyt zawiadomić Wysoką Iz b ę , że 
na wystawę do Przemyśla osobny pociąg dla nas 
nie odejdzie, gdyż zbyt m ała liczba uczestników 
się zapisała, jednakże do pociągu spacerowego, 
który odchodzi w piątek o godzinie 8 rano, będzie 
dodana odpowiednia liczba wagonów, która nas 
pomieści, gdyby który z pp. posłów chciał się 
jeszcze zapisać do wzięcia udziału, zechce to uczy
nić w biórze sejmowem u radcy p, Mochnackiego. 
Nadmieniam także , że pp. posłowie mogą wziąć 
w tej wycieczce udział wraz z rodzinami.

Koniec posiedzenia o godz. 12 min. 30.

I . Związkowa Drukarnia,


